



APRM
African Peer Review
Mechanism



UN DESA

APRM-UN DESA Continental Capacity- Building Workshop

on the Voluntary National Reviews for
the 2023 HLPF and the Domestication
of Agenda 2063

Concept note

15 - 17
MARCH 2023

DURBAN
SOUTH AFRICA



www.aprm.au.int



Abstract

The APRM-UNDESA continental workshop on the Voluntary National Reviews (VNRs) and domestication of Agenda 2063 aims to support national capacities of AU member States in preparing their voluntary national reviews (VNRs) to be presented at the High-level Political Forum on Sustainable Development (HLPF) in July 2023. This annual continental workshop offers a regional platform for peer learning on best practices of the integration and implementation of the 2030 Agenda for Sustainable Development and Agenda 2063, guided by the principles for effective governance (CEPA Principles) endorsed by the UN Economic and Social Council (ECOSOC). African ministers of finance, planning, economic development and integration also acknowledged that Agenda 2063 and the 2030 Agenda for Sustainable Development offer a unique opportunity for Africa to achieve inclusive and transformative development with equity.

In this context, they underscored the importance for Africa of adopting a coherent strategy for the effective and coordinated implementation of Agenda 2063 and the 2030 Agenda and agreed on a single monitoring and evaluation framework, accommodating both agendas, and a common reporting architecture that will produce a single periodic performance report.¹ The workshop also includes a focus on voluntary local reviews (VLRs) and their integration into VNRs.

Background and Context

Since the adoption of the AU Agenda 2063 and the 2030 Agenda for Sustainable Development, countries in Africa have embarked upon a process of domesticating these agendas at the national and sub-national levels. In the implementation of both agendas, it is imperative to establish and utilize effective institutional frameworks for good governance and sound policy making, as well as governance systems and public institutions that are robust, agile, adaptive, resilient and adequately resourced in both financial and human capital terms.

Committed to deliver on the expanded mandate to play a role in monitoring and evaluation of the implementation of both agendas, the APRM has organized annual capacity-building continental workshops on VNRs and good governance from 2018-2022, supporting the work of more than 200 experts from 30 African countries in preparing their VNRs to be presented at the HLPF, and building national capacity in numerous areas that are critical for advancing and accelerating sustainable development in Africa.

¹ E/CA/CM/49/3
AU/STC/FMEPI/MIN/Res/3(II)

The HLPF in 2023 will be organized under the theme 'Accelerating the recovery from the coronavirus disease (COVID-19) and the full implementation of the 2030 Agenda for Sustainable Development at all levels.' The HLPF will also conduct in-depth reviews of progress towards Goal 6 on clean water and sanitation; Goal 7 on affordable and clean energy; Goal 9 on industry, innovation and infrastructure; Goal 11 on sustainable cities and communities; and Goal 17 on partnerships for the Goals, without derogating from the integrated, indivisible and interlinked nature of the SDGs. Forty-one countries will present their VNRs at the HLPF in July, including seven countries from Africa. The HLPF will also support the mid-term review of the implementation of the SDGs and the preparations for the HLPF to be convened under the auspices of the General Assembly in September 2023 (the SDG Summit).

Committed to deliver on the expanded mandate to play a role in monitoring and evaluation of both agendas, the African Peer Review Mechanism organized four capacity-building continental workshops on VNRs and good governance from 2018-2022 for more than 30 African countries and 200 experts across the continent. Member States emphasized the significance of APRM workshops as a continental mechanism to offer such as a regional platform to share countries' experiences and challenges for the VNR preparations and overall SDG implementation. In 2022, the [APRM platform on VNRs and Agenda 2063 domestication](#) has been selected as one of the SDGs accelerators in Africa

The Committee of Experts on Public Administration (CEPA) noted at its 21st session held in April 2022 that building back better from the coronavirus disease calls for building of stronger, more effective, resilient and credible public institutions at all levels, contributing to building and rebuilding trust in institutions. CEPA noted that effective cooperation among all countries is imperative and that exchanges among countries of lessons learned from the unprecedented global crisis will provide an invaluable source of resilience and capacity building of government

machineries. Furthermore, the Ministerial declaration of the 2022 HLPF recognizes that sound policies, good governance at all levels and democratic and transparent institutions responsive to the needs of the people are necessary for achieving the SDGs.

Objectives and expected outcomes

The main objective of the workshop is to accelerate implementation of the 2030 Agenda and Agenda 2063 through effective stocktaking and reporting through the VNR process.

It aims to enhance the capacities of African countries to get back on track and achieve the SDGs by accelerating the localization of the SDGs and building institutional capacities at national and subnational levels, as well as reassert the central role of an effective, accountable and inclusive public sector in responding to society's needs, building resilience to shocks and dealing with emerging challenges and crises when they arise.

It will provide a regional platform for peer learning on good practices across the continent for improving the policy environment for sustainable development and the integration and implementation of the 2030 Agenda and Agenda 2063. Participants will have the opportunity to discuss the gaps, challenges and effectiveness of recovery measures to address the impacts of the COVID-19 pandemic and the cost-of-living crisis on the SDGs and explore actionable policy guidance for the full implementation of the 2030 Agenda and Agenda 2063 at all levels.

Workshop participants will also take stock of lessons from the Voluntary National Reviews (VNRs) conducted by African countries, build and strengthen national capacities of African countries to continue reporting through the VNR process, through strong institutional and governance frameworks and effective national-to-local implementation of the SDGs.

The workshop will provide space to discuss the preparation of VNRs and other inputs to the HLPF to be convened at United Nations Headquarters in New York from 10 to 19 July 2023, support the mid-term review of the implementation of the SDGs, and provide input to preparations for the HLPF to be convened under the auspices of the General Assembly in September 2023 (the SDG Summit). The workshop will also focus on Voluntary Local Reviews (VLRs) as a tool with the potential to accelerate the localization of the SDGs through reporting by local and regional governments on implementation of the 2030 Agenda.

Target countries

Government officials and other partners from African countries that are presenting their VNRs at the HLPF in 2023 or have presented in 2022 will be invited to participate alongside UN Agencies, AU organs and APRM strategic partners.

Organizers:

The workshop is co-organised by APRM and UN DESA in partnership with the UN agencies and Department of Planning, Monitoring and Evaluation (DPME) in South Africa

Contacts

Inquiries on the organization of the workshop and logistics should be directed to:



APRM
Mécanisme Africain
d'Évaluation par les Pairs



MAEP-DAES (ONU) Atelier continental de renforcement de capacités

sur les examens nationaux volontaires
pour le FPHN 2023 et l'appropriation de
l'Agenda 2063

Note conceptuelle

15 - 17
MARS 2023

**DURBAN
AFRIQUE DU SUD**



www.aprm.au.int



Résumé

L'atelier continental qu'organisent le MAEP et le DAES sur les examens nationaux volontaires (ENV) et l'appropriation de l'Agenda 2063 vise à soutenir les capacités nationales des États membres de l'UA dans la préparation de leurs ENV à présenter au Forum politique de haut niveau sur le développement durable (FPHN) en juillet 2023. Cet atelier continental annuel constitue une plateforme régionale d'apprentissage et d'échange des meilleures pratiques entre pairs en matière d'intégration et de mise en œuvre du programme de développement durable à l'horizon 2030 et de l'Agenda 2063, guidée par les principes de gouvernance efficace (principes du CEPA) et approuvée par le Conseil économique et social (ECOSOC). Les ministres africains des finances, de la planification, du développement économique et de l'intégration ont également reconnu que l'Agenda 2063 et le Programme 2030 pour le développement durable constituent une occasion unique pour l'Afrique de parvenir à un développement inclusif, transformateur et équitable. Ils ont souligné l'importance pour l'Afrique d'adopter une stratégie cohérente pour la mise en œuvre efficace et coordonnée de l'Agenda 2063 et du Programme 2030 et ont convenu d'un cadre unique de suivi et d'évaluation, prenant en compte les deux programmes, et d'une architecture commune permettant de produire un rapport périodique unique sur les performances.¹ L'atelier portera également sur les examens locaux volontaires (ELV) et leur intégration dans les ENV.

Contexte et historique

Depuis l'adoption de l'Agenda 2063 l'UA et du Programme 2030 des Nations Unies pour le développement durable, les pays africains se sont engagés dans le processus d'appropriation des deux programmes aux niveaux national et infranational. Pour la mise en œuvre de ces deux programmes, il est impératif d'établir et d'utiliser des cadres institutionnels efficaces pour la bonne gouvernance et l'élaboration de politiques saines, ainsi que des systèmes de gouvernance et des institutions publiques qui robustes, flexibles, adaptables, résilients et dotés de ressources financières et humaines adéquates.

Soucieux de s'acquitter de son mandat élargi en assurant le suivi-évaluation de la mise en œuvre des deux programmes, le MAEP organise depuis 2018 des ateliers continentaux annuels de renforcement des capacités sur les ENV et la bonne gouvernance. Ce faisant, le MAEP apporte un appui à plus de 200 experts de 30

¹ E/ECA/CM/49/3
AU/STC/FMEPI/MIN/Res/3(II)

pays africains dans la préparation de leurs ENV à présenter au FPHN, à travers le renforcement des capacités nationales dans de nombreux domaines essentiels pour faire progresser et accélérer le développement durable en Afrique.

Le FPHN 2023 se tiendra sur le thème : « Accélérer la reprise après la maladie à coronavirus (COVID-19) et la mise en œuvre intégrale du programme de développement durable à l'horizon 2030 à tous les niveaux. » Lors du FPHN 2023, l'on procédera également à un examen approfondi des progrès accomplis dans la réalisation de l'ODD 6, relatif à l'eau potable et à l'assainissement, de l'ODD 7, portant sur l'énergie propre et abordable, de l'ODD 9, relatif à l'industrie, à l'innovation et aux infrastructures, de l'ODD 11, relatif aux villes et communautés durables, et de l'ODD 17, concernant les partenariats en faveur des ODD, sans préjudice à la nature intégrée, indivisible et interdépendante de ceux-ci. Quarante-et-un pays, dont sept d'Afrique, présenteront leurs ENV lors du FPHN en juillet. Le FPHN 2023 soutiendra également la revue à mi-parcours de la mise en œuvre des ODD et les préparatifs du prochain Sommet sur les ODD qui se tiendra sous les auspices de l'Assemblée générale en septembre 2023.

Les États membres ont souligné l'importance des ateliers du MAEP en tant que plateforme régionale de partage d'expériences et des défis auxquels les pays sont confrontés dans la préparation des ENV et la mise en œuvre des ODD en général. En 2022, la plateforme du MAEP sur les ENV et l'appropriation de l'Agenda 2063 a été sélectionnée comme l'un des accélérateurs des ODD en Afrique.

Lors de sa 21^e session tenue en avril 2022, le Comité d'experts de l'administration publique (CEPA) a souligné le fait que, pour une meilleure reprise suite à la COVID-19, il est nécessaire de mettre en place des institutions publiques plus fortes, plus efficaces, plus résilientes et plus crédibles à tous les niveaux, afin d'instaurer ou de renouveler la confiance dans les institutions. Le CEPA a indiqué qu'une coopération efficace entre tous les pays est indispensable et que l'échange entre les pays des enseignements tirés de la crise mondiale sans précédent constituera une source inestimable de résilience et de renforcement des capacités des mécanismes gouvernementaux. En outre, la déclaration ministérielle du FPHN 2022 reconnaît que des politiques saines, une bonne gouvernance à tous les niveaux et des institutions démocratiques et transparentes répondant aux besoins de la population sont nécessaires pour atteindre les ODD.

Objectifs et résultats escomptés

Le principal objectif de l'atelier est d'accélérer la mise en œuvre du Programme 2030 et de l'Agenda 2063 par le biais de bilans et de rapports efficaces dans le cadre examens nationaux volontaires.

L'atelier vise à renforcer les capacités des pays africains à se remettre sur les rails et à atteindre les ODD en accélérant la localisation des ODD et en renforçant leurs capacités institutionnelles aux niveaux national et infranational. Il vise également à réaffirmer le rôle central d'un secteur public efficace, responsable et inclusif pour répondre aux besoins de la société, à renforcer la résilience aux chocs et à faire face aux défis et crises émergents lorsqu'ils se présentent.

Ce sera l'occasion pour un apprentissage et un échange de bonnes pratiques entre pairs afin d'améliorer l'environnement politique sur le continent en vue du développement durable et de l'intégration et de la mise en œuvre du Programme 2030 et de l'Agenda 2063. Les participants auront l'occasion de discuter des lacunes, des défis et de l'efficacité des mesures de relance pour faire face aux effets de la pandémie de COVID-19 et de la crise de l'inflation sur les ODD et d'explorer des orientations politiques exploitables pour la mise en œuvre complète du Programme 2030 et de l'Agenda 2063 à tous les niveaux.

Les participants dresseront le bilan des leçons tirées des examens nationaux volontaires réalisés par les pays. Ils pourront aussi développer et renforcer leurs capacités à continuer de préparer des rapports à travers le processus d'ENV, grâce à des cadres institutionnels et de gouvernance solides et à une mise en œuvre nationale-locale efficace des ODD.

Ce sera également l'occasion d'échanger sur la préparation des ENV et d'autres contributions au FPHN qui se tiendra au Siège des Nations Unies à New York du 10 au 19 juillet 2023, de soutenir l'évaluation à mi-parcours de la mise en œuvre des ODD et de contribuer aux préparatifs du Sommet des ODD, prévu en septembre 2023 sous les auspices de l'Assemblée générale des Nations Unies. L'atelier abordera également la question des examens locaux volontaires (ELV) comme un outil capable d'accélérer la localisation des ODD grâce à l'établisse-

ment par les gouvernements locaux et régionaux de rapports sur la mise en œuvre du Programme 2030.

Pays cibles

Les représentants des gouvernements et autres partenaires des pays africains qui présenteront leurs ENV au Forum politique de haut niveau en 2023 ou qui l'ont fait en 2022 seront invités à participer à l'atelier aux côtés des institutions des Nations Unies, des organes de l'UA et des partenaires stratégiques du MAEP.

Organisateurs

L'atelier est coorganisé par le MAEP et le DAES des Nations Unies en partenariat avec le Ministère de la planification, du suivi et de l'évaluation (DPME) de l'Afrique du Sud.

Contacts

Pour toute demande de renseignement sur l'organisation de l'atelier, bien vouloir contacter :

Sara Hamouda	Saras Jagwanth	Julia Mogale
Responsable des programmes de gouvernance continentale, Direction du suivi-évaluation du MAEP Sara.hamouda@aprm-au.org	Conseillère inter-régionale (DAES) jagwanth@un.org	Responsable du protocole et de la logistique Secrétariat continental du MAEP Julia.Mogale@aprm-au.org